
Der sker ikke meget i Sabro……. 

”Folkehuset Sabro er et op-
landshus, i et lokalområde, 
hvor der i dag ikke sker me-
get. Vi kunne være nysger-
rige på, om vi ved at samle 
nogle funktioner mellem fol-
kehus og bibliotek kan ska-
be et mødested, hvor bøger 
og oplevelser går hånd i 
hånd”. 
Sådan fordeler tryksværten 
sig i en projektbeskrivelse 
af Folkehuse, men med en 
fortsat læsning i samme, er 
der lagt op til nedskæringer 
i antallet af de 37 Folkehuse 
i Aarhus Kommune.  
 
Hvorfor nu det? 
Der er indgået et budgetfor-
lig for 2024, som 29 med-
lemmer af Aarhus Byråd har 
vedtaget. Heri skal Magi-
straten for Sundhed og Om-
sorg bidrage med nogle be-
sparelser og har her peget 
på et område, hvor der fo-
rekommer et underskud, 
som er opgjort til kr. 5. mio. 
om året.  
Set i det lys, er i det i Sund-
hed og Omsorgs -miliardbud
-get, at Folkehusene kom-
mer i spil, fordi man her op- 
 

rerer med cafétilbud, som 
ikke er rentable.  
 
Den grundlæggende ide 
med café -ordningen hen-
vender sig specielt til enli-
ge i lokalområdet med mu-
lighed for at spise veltilla-
vet varm mad til en rimelig 
pris (kr. 52.00) ved mid-
dagstid, men kan i princip-
pet besøges af alle. Hertil 
kommer andre tilbud til de 
besøgende, der deltager i 
øvrige arrangementer i 
Folkehusene. 

Hvorfor Biblioteket på Sa-
bro Korsvejskolen pludse-
lig optræder i den her 
sammenhæng må bero på 
en fejlslutning i embeds-
værket i Aarhus Kommu-
ne. 

I Sabro er vi så privilligere-
de, at betjeningen på vores 
bibliotek foretages af både 
kommunalt ansat fagperso-
nale og frivillige i fællesska-
bet Sabro Biblioteks Venner 
og der har ikke været hør-
bare ønsker om andre åb-
ningsmuligheder.  
 
Sabro Korsvejskolen lægger 
lokale til rådighed for det 
fælles Skole og Folkebiblio-
tek og er organisatorisk 
henhørende i Magistraten 
for Børn og Unge.  
 
Vores identitet er her, og vi 
lever med, at adgangen til 
biblioteket adskiller sig fra 
øvrige biblioteker med ad-
gangsmulighed via digital 
betjening.  
Så længe opbakningen til 
personlig betjening i fælles-
skabets interesse er til ste-
de, behøver man ikke at 
udvise nogen ekstra nys-
gerrighed på det her områ-
de. 
Sabro Biblioteks Venner har 
ikke noget ønske om at bli-
ve flyttet til Folkehuset Sa-
bro. 

Ingen roser uden ”tårne” 

Det er ikke nogen spare-
øvelse udtaler Rådmand 
Christian Budde (V) Sund-
hed og Omsorg. Der skal 
ske en udvælgelse af ud-
valgte Folkehuse, som skal 
udvikles til blive ”fyrtårne” i 
samarbejde med penge fra 
Nordea-fondens pulje Lyst 
til at deltage.     (fortsættes næste side) 



I projektbeskrivelsen står 
der, at man i Sundhed og 
Omsorg vil samarbejde med 
Nordea-fonden og en række 
andre aktører om at udvikle 
6 folkehus ’fyrtårne’ af de 
10 Folkehuse i Distrikt Midt, 
Distrikt Syd og Distrikt 
Nord.  
 
De Folkehuse det handler 
om er: 
Folkehuset Møllestien (M) 
Folkehuset Sabro (N) 
Folkehuset Tranbjerg (S) 
Folkehuset Vejlby (N) 
Folkehuset Hasle (M) 
Folkehuset Harlev (S) 
Folkehuset Solbjerg (S) 
Folkehuset Holme (S) 
Folkehuset Tilst (N) 
Folkehuset Skejby (N) 
 
Her vil man vil nytænke det 
mere traditionelle lokalcen-
ter, til et sprudlende og le-
vende sted, der samler, ud-
vikler, driver og muliggør 
fællesskaber på tværs af al-
der, etnicitet, interesser og 
lokalområder.  
 
Man vil give den fuld gas og 
skabe læring undervejs.  
 
Man vil være innovative og 
eksperimenterende.  
 
Man vil tage udgangspunk-
tet i borgerne og energien, 
og man vil give plads til at 
mange ting kan gro samti-
dig.  
 
Folkehusenes styrke er, at 
de ligger godt placeret i lo-
kalområderne og er nemme 
at komme til.  
Flere af dem rummer i dag 
et væld af aktiviteter og har 
potentialet til at nå mange 
borgere på tværs af alder 
og baggrund, ligesom huse-
ne kan bruges på mange 
måder.  
Ikke to huse er ens. En stor 
del af husene vil kræve en 
investering i modernisering 
og opgradering for at kunne 
fremstå som folkehuse.   
 
Når de 6 Folkehuse er ble-
vet udvalgt igangsættes en  

igangværende borgerind-  
dragelsesproces, der skal 
sikre et stærkt lokalt en-
gagement og ejerskab i 
projektet.   

Projektets succes forud-
sætter dog et tæt samar-
bejde med en række an-
dre aktører, både internt i 
Aarhus Kommune og eks-
ternt i civilsamfundet.  
 
Der nedsættes en styre-
gruppe for projektet, der 
har ansvar for at sikre 
projektfremdrift samt ko-
ordinering internt i Aarhus 
Kommune. 
 
Om– og tilbygning foran-
kres hos Bygningsafdelin-
gen, Teknik og Miljø, Aar-
hus Kommune.  
 
Der er nedsat en styre-
gruppe med deltagelse af 
medlemmer af Aarhus By-
råd, Røde Kors, Aarhus 
Ungdomsfællesråd, FO-
Aarhus, Rådet på Folkehu-
set Vestervang, Ældrerå-
det og Sundhedsstyre-
gruppen i Aarhus Kommu-
ne. Gennem gruppen sik-
res det politiske ejerskab 
og opbakning omkring fol-
kehusene og projektet.  
 
Forskellige, større civil-
samfundsorganisationer 
inviteres til samskabelse 
omkring de enkelte huse, 
herunder Dansk Flygtnin-
gehjælp, FO-Aarhus, Fri-
villigcenter Aarhus Kom-
mune, Det Boligsociale 
Fællessekretariat (den bo-
ligsociale indsats), Røde 
Kors, Ældresagen, Stu-
denterhuset, Kulturaktører 
mv. 
Lokale foreninger og fæl-
lesskaber, der enten bliver  

brugere af de seks udvalgte 
huse og potentielle nye bru-
gere inviteres ind i udviklin-
gen af det enkelte hus. Det 
er fx kirker, idrætsforenin-
ger, skoler og daginstitutio-
ner. 

Resume 

I Projektbeskrivelsens 13 
sider om udviklingen af Fol-
kehuse i Aarhus Kommune 
kan man læse meget mere 
om denne øvelse med at få 
vand til at løbe opad uden 
sug eller tryk. Beklageligvis 
indeholder vandet i Sabro 
ikke så meget jern, at man 
kan bruge en magnet. 
 
De 3 udvalgte politikere i 
styregruppen har nedlagt 
deres funktion og rådman-
den skal tilbage til forligs-
kredsen for at sikre projek-
tets fortsatte forløb, der for-
drer kr. 15 mio. fra kommu-
nekassen og yderligere kr. 
15 mio. fra Nordea-fonden 
over en 3 års periode. 
 
Hvad der skal ske med bru-
gere 50+ og ældre i de Fol-
kehuse, der ikke får ”tårne” 
står hen i det uvisse. 

Brugerrådet Folkehu-
set Sabro 

18. januar 2024 blev der 
afholdt  Årsmøde (general-
forsamling). 3 medlemmer 
af brugerrådet var gået på 
endelig pension efter adskil-
lige år i rådet. Med hiv og 
sving indtrådte Carsten 
Christiansen, Pernille Sla-
vensky og Steen Christen-
sen, som sammen med 
Flemming Krarup og Hanne 
Krarup udgør den organisa-
toriske del af brugerrådet. 
Takket være en ekstraordi-
nær indsats af Frivilligheds 
konsulent Ulla Bording Jør-
gensen, er der 5-7 frivillige 
og 2-3 hjælpere, der i frem-
tiden vil forsøge at skabe 
forskellige aktiviteter for 
brugerne af Folkehuset. 



Etablering af lyskryds 
Sabrovej/Rute 26 Vi-
borgvej 

Det skrider desværre noget 
langsommere frem med 
etableringen af lyskrydset 
end vi havde håbet.  
Seneste besked vi har fået 
fra Vejdirektoratet er:  
Det jeg kan oplyse lige nu 
er, at vores rådgiver er ved 
at detailprojektere projektet 
og Vejdirektoratet forventer, 
at anlægsarbejdet kan star-
te op i efteråret 2024. Men 
det er stadig lidt usikkert, 
da der skal indhentes de 
nødvendige tilladelser fra 
myndighederne og der skal 
erhverves de nødvendige 
arealer til projektet. 
 
Så det tager længere tid 
end lovet, men alt godt 
kommer til den der venter – 
og det gør vi så stadigt, 
men lysreguleringen kom-
mer, da den hviler på et 
transportforlig indgået af et 
stort flertal i Folketinget. 

Som det måske er nogen 
bekendt, har Lokalarkivet 
for Sabro-Faarup manglet 
bemanding.  
Senest har arkivleder  Vagn 
Bødker valgt at trække sig 
efter særdeles mange års 
tro tjeneste. Mange tak til 
Vagn for hans kæmpearbej-
de med og for arkivet.  
Den gode nyhed er, at der 
nu er nogen der har meldt 
sig på banen til at tage sta-
fetten og fortsætte arbej-
det. Vi forventer i juni-
nummeret at kunne fortælle 
mere om dette, så vi også  

Nye kræfter til Lokal-
arkivet 

kan få endnu flere engage-
ret i det spændende histo-
riske arbejde med lokalar-
kivet. 

Repræsentantskabs-
møde 

I slutningen af april holdes 
repræsentantskabsmøde 
(svarende til en general-
forsamling) i Fællesrådet 
for Sabro-Fårup.  
På repræsentantskabsmø-
det har alle medlemsfor-
eninger mulighed for at 
være repræsenteret af 2 
repræsentanter. 
Har du ting, du mener bør 
diskuteres, skal du tage fat 
i bestyrelsen for din med-
lemsforening.  
Hvilke foreninger der er 
medlem kan du se på 
www.sabro-faarup.dk.  

Evalueringsrapport 
om 40-km-zoner 

Vi afventer desværre fort-
sat Aarhus Kommunes 
evaluering af 40-km-
zoner, på trods af at den 
senest var lovet i novem-
ber 2023.  
Rapporten vil, som vi er 
oplyst, handle om evalue-
ring af 40-km-zonerne 
med pukkelbump, med 
pudebump og helt uden 
fartdæmpende foranstalt-
ninger.  
 
Den vil danne basis for, 
hvad Fællesrådet vil fore-
slå som den fremtidige 
løsninger i Sabro.  
 
Det er her vigtigt at være 
opmærksom på at Fælles-
rådet kan foreslå, men be-
slutningen ligger i Aarhus 
Kommune. 

Gadekæret 

Det er ingen hemmelighed, 
at Fællesrådet var noget 
frustreret over, at vandspej-
let i eftersommeren var for-
svundet. 
Andehuset er hjemtaget til 
tørring og reparation. 
Til gengæld viser dette foto 
på en solskinsdag i februar, 
at kæret er fyldt til randen. 
 
Fællesrådet har til gengæld 
fået en anden udfordring af 
en helt anderledes karakter. 
Vi har fået fortalt og altid 
troet, at Gadekæret havde 
en fredningsbestemmelse i 
kraft af en speciel guldsmed
-art, der var observeret ved 
kæret. 
Den hedder Grøn Mosaik-
guldsmed og borer sine æg 
i vandplanten krebseklo, 
som Gadekæret i perioder 
netop har været fyldt med. 
Krebseklo er kun synlig om 
sommeren og overvintrer på 
bunden. 

Grøn Mosaikguldsmed kan 
have en længde på op til 70 
mm og et vingefang på op 
til 90 mm, så det er da en 
større ting.  
Den parrer sig fra juni til 
september og den er sjæl-
den og fredet i Danmark. 
Problemet er så bare, at ob-
servationen ikke er blevet 
registreret nogen steder. 

https://emea01.safelinks.protection.outlook.com/?url=http%3A%2F%2Fwww.sabro-faarup.dk%2F&data=05%7C02%7C%7C33e9fde6dc4940d25ad508dc2fb4ac21%7C84df9e7fe9f640afb435aaaaaaaaaaaa%7C1%7C0%7C638437700245441182%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2l
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Sabro Bibliotek 

Biblioteket er åbent:  
På tirsdage kl. 14-18 og 
onsdage 10-15 med beman-
det fagpersonale. 
 
På torsdage 15.30-18.30 og 
lørdage 10-13 er biblioteket 
bemandet med frivillig per-
sonale. 
 
Bødeforlæg kan kun klares 
på tirsdage og onsdage med 
fagpersonalet. 

Forårets Offentligt live-
streamede Foredrag 
fra Søauditoriet på 

Aarhus Universitet til 
Sabro Korsvejskolens 
personalerum 19—21 

Gratis adgang  
Der sælges kaffe, te og ka-
ge. Foredragene er et sam-
arbejde mellem Eshøjhusets 
Venner, Sabro- Korsvejsko-
len og Sabro Biblioteks Ven-
ner. 

Sabro Bibliotek 
tilbyder: 

Strikkecafeer 

Forår 2024:  
onsdag 28/02 og onsdag 
20/03 og  onsdag 17/04 
 
Hver gang kl. 19 til ca. 21 
på Sabro Bibliotek.  
Alle er velkommen. Det 
koster 20,- at deltage. 

Eshøjhusets Venner 

Cafeen er åben for alle 
mandag—torsdag 10—13 
Menuen hænger i cafeen og 

kan ses på: 
www.sabrobrugerraad.dk   

Facebook: 
Sabro Brugerraad og Cafeen 

på Folkehuset Sabro 

Fællesrådets hjemmeside: 
www.sabro-faarup.dk 

27/2: Jagten på den 
perfekte vejrudsigt. 
Ved meterolog Jesper Erik-
sen og klimaforsker Eigil 
Kaas. 
 
12/3: Hvor længe kan 
vores celler leve? 
Ved aldringsforskere Tinna 
V. Stevsner og Kaare Chri-
stensen. 
 
19/3: Bomben. 
Ved kernefysiker Hans Fyn-
bo og videnskabshistoriker 
Kristian H. Nielsen. 
 
9/4: Ig Nobel Prize. 
By Marc Abrahams.  OBS: 
Foredraget er på engelsk. 
 
16/4: Menneskedyret 
Homo sapiens. 
Ved sansefysiolog Peter 
Teglberg Madsen. 

Unyttige facts 

Blive klog på noget af den 
viden, du ikke kan leve 
foruden: 

Onsdag den 24. april  
kl. 19 på Sabro Bibliotek:  

 
Michael Frederic Hvid 
Hawking fortæller ud fra 
sine bøger om unyttige 
facts i mange forskellige 
retninger. 
Foredraget er et samarbej-
de mellem Sabro Bibliotek 
og Sabro Biblioteks Ven-
ner. 
Se nærmere på bibliote-
kets hjemmeside, nyheds-
breve og facebooks lokale 
sider. 

Eshøjhusets Venners år-
lige generalforsamling 
er mandag 26/2 kl. 19 
på Sabro-Korsvejskolen. 
Se dagsorden på esho-
ejhuset.dk 
 
Eshøjhusets Venner er klar 
til at byde forår og som-
mer velkommen, når vi 
mødes på Borum Eshøj-
Valborgaften tirsdag 
30/4. 
 
Pinsesolen vil igen byde 
op til dans ved Borum Es-
høj og Eshøjhuset pinse-
dag 19/5 kl. 9.  
Medbring selv kaffe, te, 
stol mv. 

Folkehus Sabro 

Lav blomster i crepepapir 
21. marts 16.30-19.30 

Kr. 225,00 
 

Tilmelding og betaling: 
www.fo.dk 

Kursusnummer 24-1133 


